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Inleiding 


De Vlaamse minister van Financiën en Begroting, Wonen en Onroerend Erfgoed vroeg de MORA 


op 9 oktober ’20 om spoedadvies over het voorontwerp van programmadecreet houdende 


bepalingen tot begeleiding van de begroting 2021. 


De MORA geeft geen advies over het gehele programmadecreet maar focust op de elementen 


uit het voorontwerp van decreet die betrekking hebben op de domeinen mobiliteit en openbare 


Werken. Meer in het bijzonder gaat het over: 


1. Hoofdstuk 3 (art. 12) over de subsidiëring van schoolroutes langs gemeentewegen  


2. Hoofdstuk 7 (art. 81 – 88) over de aanpassing van de verkeersfiscaliteit 
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Advies 


De Raad formuleert volgende opmerkingen en aanbevelingen.  


 


1 Subsidiëring schoolroutes langs 
gemeentewegen 


1.1 Situering 


Het Programmadecreet 2019 bepaalde dat een vast gedeelte van het Verkeersveiligheidsfonds 


bestemd werd voor het veiliger maken van schoolomgevingen. In zijn advies over dit 


programmadecreet1 verklaarde de MORA zich voorstander van het voorzien van deze 


voorbehouden enveloppe. 


De regelgeving voor het subsidiëren van gemeenten voor het inrichten van veilige 


schoolomgevingen werd finaal vastgelegd in het Besluit van de Vlaamse Regering van 


29 maart 2019. Sinds de start van dit subsidiereglement hebben alle Vlaamse gemeenten samen 


al meer dan 600 keer een beroep gedaan op deze subsidieregeling2.  


Meer nadruk op routedenken 


Onveilige schoolomgevingen zijn vaak niet de enige drempel voor leerlingen die te voet of met 


de fiets naar school willen gaan. Ook op de routes van en naar de school zijn er vaak zeer 


onveilige verkeerssituaties. Eén zwakke schakel kan bepalen of een route gebruikt wordt, alle 


goede investeringen in de omgeving van een school ten spijt. 


In zijn Mobiliteitsrapport 20193 vroeg de MORA een eerste maal om veel gebruikte routes mee te 


nemen in het verkeersveiligheidsbeleid. Lokale besturen en ook de vervoerregio’s moeten een 


rol kunnen spelen in het identificeren van onveilige routes en het plannen van ingrepen. De 


Vlaamse overheid moet deze financieel en beleidsmatig ondersteunen.  


Het recente Mobiliteitsverslag 20204, dat volledig focuste op de mogelijkheden om het fietsgebruik 


significant te laten toenemen, legde nog meer nadruk op het routedenken, zowel voor woon-


school- als woon-werkroutes. Fietsinfrastructuurbeleid draait nu nog te vaak rond de aanleg van 


individuele fietsprojecten door verschillende infrastructuurbeheerders en hun specifieke 


prioriteiten. De Raad vroeg om deze fragmentarische aanpak te veranderen naar een 


grensoverschrijdende route- of ketenaanpak. 


 
1  MORA, Advies voorontwerp van decreet houdende bepalingen tot begeleiding van de begroting 2019, 


goedgekeurd op 22 oktober 2018.  


2  Minister Lydia Peeters, toespraak op Vlaams Fietscongres, 6 oktober 2020. 


3  MORA, Mobiliteitsrapport 2019. Goedgekeurd op 24 mei 2019, 
https://www.mobiliteitsraad.be/sites/default/files/documenten/MobiRapport2019_20190726_web.pdf  


4  MORA, Mobiliteitsverslag 2020. Goedgekeurd op 26 juni 2020, 
https://www.mobiliteitsraad.be/sites/default/files/documenten/Mobiverslag%2020200915.pdf  



https://www.mobiliteitsraad.be/sites/default/files/documenten/MobiRapport2019_20190726_web.pdf

https://www.mobiliteitsraad.be/sites/default/files/documenten/Mobiverslag%2020200915.pdf
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1.2 Advies  


Subsidiëring schoolroutes 


De Raad vindt het uitermate positief dat de Vlaamse Regering in artikel 12 van het 


Programmadecreet 2021 kiest om de bestaande subsidieregeling voor veilige schoolomgevingen 


uit te breiden naar schoolroutes langs gemeentewegen. 


Om deze nieuwe regelgeving zo doeltreffend en efficiënt mogelijk te maken vraagt de MORA om 


volgende aandachtspunten verder uit te werken: 


 Creëer een duidelijke definitie van het concept ’schoolroute’ om verwarring bij Vlaamse en 


lokale overheden te vermijden.  


 Zorg ervoor dat de aanvraagprocedure eenvoudig is. Dit moet zorgen voor een snellere 


realisatie op het terrein maar moet ook garanties kunnen bieden op een kwaliteitsvolle 


realisatie.  


• Voor de uitvoering van maatregelen moet op Vlaams niveau niet alleen voldoende budget 


worden uitgetrokken maar de aanvrager op lokaal niveau moet aangespoord worden om 


de voorgestelde maatregelen uitgebreid te kaderen binnen het lokale beleid. Een bredere 


analyse over de verkeersveiligheid, de gewenste modal shift, de relatie met bestaande 


methodieken om duurzame mobiliteit en verkeersveiligheid te bevorderen en de 


ontwikkeling van lokale netwerken voor voetgangers- en fietsverkeer is hierbij een 


belangrijk hulpmiddel. Ook verwijzingen naar gerelateerde strategieën rond 


parkeerbeleid, snelheidsbeleid en (wijk-) circulatie zijn essentieel.  


 Verbind aan deze definitie een werkwijze om schoolroutes te bepalen en responsabiliseer de 


actoren die hiervoor verantwoordelijk zijn.  


• Definieer de verwachtingen ten aanzien van de lokale besturen m.b.t. de 


scholenroutekaart. Moet deze opgesteld worden voor hun volledige grondgebied? 


• Welke rol kunnen de vervoerregio’s opnemen bij het identificeren en remediëren van 


onveilige routes? Dragen zij een verantwoordelijkheid in het uittekenen van 


gemeentegrensoverschrijdende routes? 


• Is het aan de scholen om zelf onveilige routes identificeren? Kunnen zij hiervoor de 


gemeente dan wel de vervoerregio aanspreken?  


2 Aanpassing verkeersfiscaliteit 


2.1 Situering 


Het voorontwerp van programmadecreet Hoofdstuk 7 afdeling 4 regelt de aanpassing van de 


jaarlijkse verkeersbelasting en de belasting op inverkeerstelling aan de nieuwe Europese 


verbruiks- en emissietest WLTP. Die nieuwe emissietest verving de oude uitstoottest NEDC en 


zorgt voor een meer realistische berekening van de CO2-uitstoot.  


Uitgangspunt bij deze aanpassing is dat de totale belastingdruk niet verhoogt. Maar ook dat het 


‘vervuiler betaalt’-principe blijft gelden en dus vervuilende wagens op het vlak van de 


verkeersfiscaliteit duurder worden, terwijl de aanschaf van meer milieuvriendelijke wagens fiscaal 


aantrekkelijker zal worden.  
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Voor de jaarlijkse verkeersbelasting voor personenauto's, auto's voor dubbel gebruik en 


minibussen die voor de eerste keer na 31 december 2020 worden ingeschreven, wordt de 


berekening van het tarief van de belasting in functie van de CO2-parameter aangepast. 


Voor de voertuigen die voor de eerste keer worden ingeschreven na 31 december 2020 zal de 


BIV berekend worden volgens een nieuwe formule in functie van nieuwe CO2-emissienormen 


opgelegd door de Europese Unie. De nieuwe formule moet voor een beter sturend effect richting 


minder vervuilende voertuigen zorgen. 


Het programmadecreet heft verder de vrijstelling van de verkeersbelasting voor aardgas (CNG 


en LNG) en plug-in hybrides (met maximale CO2-uitstoot van 50 gram per km) op. De vrijstelling 


blijft wel gelden voor voertuigen die reeds zijn ingeschreven vóór 1 januari 2021. Volledig 


elektrisch rijden blijft vrijgesteld. 


Voor tweedehandsvoertuigen (uiterlijk ingeschreven op 31 december 2020) verandert niets in de 


verkeersfiscaliteit. 


2.2 Advies 


Programmadecreten niet het aangewezen instrument voor belangrijke 
hervormingen in de verkeersfiscaliteit  


De MORA stelt vast deze aanpassing van de verkeersfiscaliteit andermaal gebeurt via het 


programmadecreet dat voor advies wordt voorgelegd via de spoedprocedure met een 


adviestermijn van tien dagen. De Raad wees er in 20155 op dat deze werkwijze het 


maatschappelijk debat onmogelijk maakt. Het MORA-secretariaat verkreeg ditmaal wel ter 


voorbereiding van het advies de onderliggende tabellen die de effecten en de impact van de 


aanpassing onderbouwden, en is ervan op de hoogte dat er met een zeer beperkte groep 


stakeholders werd overlegd.   


Volgens de Raad is het echter aangewezen om voor aanpassingen zoals deze een volwaardig 


participatief proces op te zetten. Dit biedt immers de mogelijkheid om de verdere vergroening van 


de automobiliteit te kaderen in een integrale visie op fiscaliteit en autogebruik en –bezit en 


hiervoor een draagvlak te bekomen. Bovendien verkleint dit de kans op aberraties bij de 


toepassing op het terrein. 


Overgang naar WLTP in de verkeersbelasting 


De aanpassing van de Europese verbruiks- en emissietesten voor voertuigen zou ertoe leiden 


dat bij ongewijzigde fiscale regelgeving veel voertuigen plots een hogere belasting zouden 


moeten betalen. De in het voorontwerp van programmadecreet voorgestelde aanpassing maakt 


dat er voor de gebruiker geen significante verhoging komt van de verkeersfiscaliteit voor 


gelijkaardige voertuigen. 


De MORA vindt dan ook dat de voorgestelde aanpassing van de verkeersfiscaliteit in functie van 


de overgang van de NEDC-testprocedure voor CO2-uitstoot naar de WLTP-methode evenwichtig 


is en rechtszekerheid biedt voor de huidige gebruikers van personenwagens. 


 
5  Advies voorontwerp van decreet houdende bepalingen tot begeleiding van de begroting 2016, Brussel, 


23 oktober 2015 
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Budgetneutraliteit als uitgangspunt. 


In de memorie van toelichting bij het programmadecreet wordt geciteerd uit het Vlaams 


Regeerakkoord “In de verkeersfiscaliteit vergroenen we het wagenpark via de invoering vanaf 


2021 van de nieuwe Europese verbruiks- en emissietest (WLTP) voor voertuigen, maar verhogen 


we de belastingdruk niet. Meer vervuilende wagens worden duurder, milieuvriendelijkere wagens 


goedkoper.” De uitwerking van de voorgestelde aanpassing komt in belangrijke mate tegemoet 


aan het eerste uitgangspunt van het Vlaams Regeerakkoord, met name een maximaal 


budgetneutrale aanpassing van de regelgeving, en wordt er minder accent gelegd op de 


aanscherping van het ‘vervuiler betaalt’-principe.  


De complexe technische omzetting van de bestaande regelgeving samen met het realiseren van 


een zo groot mogelijke budgetneutraliteit maakt dat bij de inschatting van de budgettaire impact 


gewerkt wordt met gemiddelden, medianen en extrapolaties. De Raad stelt vast dat deze aanpak 


leidt tot grote verschillen in BIV tussen verschillende types voertuigen van hetzelfde merk. Deze 


verschillen worden uiteraard groter bij de voertuigen in de luxesegmenten. Hier doen zich forse 


schommelingen voor van de BIV voor quasi dezelfde modellen. De MORA raadt aan de effecten 


hiervan op de budgettaire inkomsten goed in kaart te brengen. 


De effecten grondig evalueren en indien nodig bijsturen 


Het Vlaams Klimaatplan stelt dat vanaf 2030 alle nieuw verkochte personenwagens koolstofarm 


moeten zijn, waarvan minstens de helft emissievrij. Om deze doelstelling te realiseren moet de 


overheid de markt stimuleren onder meer via de Vlaamse verkeersbelasting. Het ondersteunen 


van de aankoop en het gebruik van zero-emissievoertuigen dient volgens het Klimaatplan te 


gebeuren via een hervorming van de verkeersfiscaliteit tegen 2021. 


In het federale regeerakkoord schrijft de nieuwe federale regering zich volledig in in de 


klimaatambities van Parijs en in de Europese Green Deal. Het is de ambitie om tegen 2030 de 


broeikasgasuitstoot met 55% te verminderen en tegen 2050 België klimaatneutraal te maken. Het 


akkoord voorziet een uitfasering van de verkoop van niet-zero-emissie auto's. Op termijn zal 


uitsluitend de verkoop van zero-emissiewagens worden toegestaan. Nieuwe bedrijfswagens 


moeten emissievrij zijn tegen 2026.  


De Raad stelt zich dan ook de vraag of de voorgestelde hervorming volstaat om een wezenlijke 


bijdrage te leveren aan de realisatie van de hierboven geformuleerde doelstellingen. De MORA 


heeft in eerdere adviezen gesteld dat er een verschuiving van belasting op bezit naar belasting 


op gebruik moet plaatsvinden. 


Om de reële impact van de verkeersfiscaliteit op de vergroening van de automobiliteit te kunnen 


inschatten is een grondige evaluatie nodig. De MORA vraagt om de effecten van de aanpassing 


te evalueren en ook af te toetsen in een breder kader. Daarbij is ook een evaluatie van de sociale 


en economische effecten voor verschillende maatschappelijke groepen aangewezen. 


Op basis van dergelijke evaluatie moet worden nagegaan of en in welke mate de maatregelen 


concreet bijdragen aan de doelstellingen van het Vlaams Regeerakkoord maar ook wat de 


bijdrage is aan de klimaatdoelstellingen zoals geformuleerd in het Vlaams Klimaatbeleidsplan en 


aan de doelstellingen van het mobiliteitsbeleid.  


Vrijstellingen  


Het voorontwerp van programmadecreet bepaalt dat de vrijstelling van de verkeersbelasting voor 


aardgas (CNG en LNG) en plug-in hybrides (met maximale CO2-uitstoot van 50 gram per km) 
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wordt opgeheven. De vrijstelling blijft wel gelden voor voertuigen die reeds zijn ingeschreven vóór 


1 januari 2021 of aangekocht voor 1 oktober 2020.  


De MORA stelt wel vast dat volledig elektrisch aangedreven wagens vrijgesteld blijven van de 


verkeersbelasting en de BIV.  


In eerdere adviezen gaf de MORA aan geen voorstander te zijn van een blijvende fiscale 


vrijstelling. Voor deze vrijgestelde voertuigen geldt dat ze noch op bezit, noch op gebruik worden 


belast. De Raad erkent dat deze tijdelijke vrijstellingen kunnen bijdragen tot een snellere adaptatie 


van elektrische voertuigen in het wagenpark, maar pleit in de eerste plaats voor een technologie-


neutrale fiscaliteit waarbij de voertuigen fiscaal worden beoordeeld op hun werkelijke milieu-


impact. 


Daarom pleit de Raad ervoor dat de Vlaamse Regering beleidsmatig op de technologische 


evolutie anticipeert en nu al een tijdspad voorziet voor rechtvaardig sturende fiscaliteit. 


Werk maken van een gelijke behandeling voor leasewagens 


Gezien onze staatsstructuur zijn de voorgelegde aanpassingen alleen van toepassing op 


voertuigen van natuurlijke personen en van andere rechtspersonen dan vennootschappen, 


autonome overheidsbedrijven en verenigingen zonder winstgevend doel, met leasingactiviteiten. 


Daarom hebben leasingwagens een ander belastingregime. Zo vormen CO2 en Euronorm geen 


onderdeel van de berekeningsbasis van de BIV en de verkeersbelasting voor 


leasemaatschappijen. 


Het feit dat leasingmaatschappijen, die in Vlaanderen meer dan 30% uitmaken van de nieuw 


ingeschreven voertuigen op jaarbasis, nog steeds een ander belastingregime kennen dan wat 


geldig is voor andere bedrijven en voor particulieren die gevestigd zijn in het Vlaamse Gewest, 


vormt een rem op de ambitie van de Vlaamse Regering voor de vergroening van het wagenpark.  


Indien de Vlaamse Regering een efficiënt en sturend fiscaal beleid wil voeren moet zij voor alle 


voertuigen die op haar grondgebied zijn ingeschreven dezelfde regels kunnen toepassen.  


Daarom dringt de MORA erop aan dat de Vlaamse Regering zo snel mogelijk met de federale 


overheid en de twee andere gewesten een samenwerkingsakkoord sluit om deze 


uitzonderingsregel op te kunnen heffen. 


Onrechtvaardigheden wegwerken 


Ten slotte stelt de Raad vast dat er ook na deze aanpassingen nog enkele onrechtvaardigheden 


blijven in de fiscale behandeling van sommige voertuigcategorieën.  


Zo zijn pick-ups wanneer ze ingeschreven zijn als ‘lichte vrachtwagen’, vrijgesteld van belasting 


op inverkeerstelling ook als ze voor privaat vervoer gebruikt worden en is de verkeersbelasting 


lager voor deze groep van voertuigen.  


Ook oldtimers verschijnen meer en meer in het Vlaamse straatbeeld voor regulier gebruik en niet 


voor het bijwonen van manifestaties of occasionele ritten waarvoor ze een preferentieel regime 


genieten. 


De MORA vraagt dat de verschillende fiscale voorkeursbehandelingen weggewerkt worden in 


een volgende aanpassing van de verkeersfiscaliteit. 
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Vooruitgangstraat 323 bus 7, 1030 Brussel 


Ondernemingsnr. 0474368206 | RPR Brussel 


Matthias Diependaele 
Vlaams minister van Financiën en Begroting, 
Wonen en Onroerend Erfgoed 
Martelaarsplein 7 
1000 Brussel 


Onderwerp: Programmadecreet begrotingsopmaak 2021 


Brussel, 19 oktober 2020 


Mijnheer de minister 


U vroeg de Vlaamse adviesraad handicap (NOOZO) op 9 oktober 2020 om 
advies over het voorontwerp van decreet houdende bepalingen tot 
begeleiding van de begroting 2021. U vindt in deze brief het gevraagde 
advies. We focussen op enkele aspecten van onderwijs die rond handicap 
belangrijk zijn. 


NOOZO bestaat als proefproject sinds oktober 2018. Aanvullende 
informatie over onze werking staat op www.noozo.be. U vindt er ook een 
overzicht van onze uitgebrachte adviezen.  


NOOZO werkt nog aan een algemeen advies rond (inclusief) onderwijs. 
Toch willen we nu al op reageren op artikel 69 en 70 van het 
programmadecreet. 


De aanvullende middelen voor de pedagogische begeleidingsdiensten 
verminderen volgens de memorie van toelichting bij deze artikelen in 
2021 met 2,97 miljoen euro. De resterende middelen dienen in 
belangrijke mate te gaan naar begeleiding van leerkrachten in de 
remediëring van leerlingen in de klascontext. De aanvullende middelen 
zullen tenslotte geheel niet meer worden toegekend vanaf begrotingsjaar 
2022. 







   
 


   
 


NOOZO is niet akkoord met het wegvallen van extra middelen voor de 
begeleidingsdiensten omwille van de mogelijks negatieve invloed op de 
onderwijskansen voor leerlingen met een handicap. De 
competentiebegeleiders binnen pedagogische begeleidingsdiensten 
informeren en ondersteunen immers leerkrachten, leerlingenbegeleiders, 
ondersteuners, zorgcoördinatoren, directeurs, … in het omgaan met 
leerlingen met speciale onderwijsbehoeften. Ze zijn coaches voor inclusie. 


Deze maatregel is alleen toelaatbaar indien in alternatieve en 
evenwaardige ondersteuning wordt voorzien. NOOZO wordt rond 
onderwijs graag spoedig geïnformeerd over de stand van zaken rond de 
conceptnota Begeleidingsdecreet, als belangrijke stap in het uitwerken 
van het nieuw decreet. 


NOOZO wenst ook te reageren op artikel 71 van het programmadecreet. 


Dit artikel schept een verruimde rechtsgrond en kader voor subsidiëring 
van moderne schoolinfrastructuur. Er komt meer aandacht voor het 
openstellen en het multifunctioneel inzetten van schoolgebouwen en de 
verbetering van de energie- en klimaatprestaties van scholen. 


NOOZO mist in de opsomming openingen naar subsidiemogelijkheden 
voor het verbeteren van toegankelijkheid van (bestaande) 
schoolgebouwen. 


De conceptnota Masterplan Scholenbouw 2.0 – goedgekeurd door de 
Vlaamse Regering op 10 juli ll. – erkent nochtans de nood aan 
toegankelijke schoolgebouwen (pag. 10-11). Volgens de nota moeten 
schoolgebouwen van de toekomst effectief bruikbaar zijn voor iedereen. 


Om schoolgebouwen beter toegankelijk te maken zijn diverse maatregelen 
denkbaar. In het voornoemd masterplan worden 
sensibilisering/informatiedeling, begeleiding bij het uitwerken van 
bouwplannen, goede praktijkdeling en toegankelijkheidslabels van 
schoolgebouwen (in samenwerking met Inter) als mogelijke 
beleidsinitiatieven genoemd. De conceptnota gaat in op het belang om 
toegankelijkheidsproblemen in bestaande schoolgebouwen te 
inventariseren en mogelijke quick-wins te benoemen om hieraan te 
verhelpen. 







   
 


   
 


De adviesraad handicap dringt aan op een hoger ambitieniveau rond 
toegankelijke scholen. NOOZO vraagt een strategisch plan uit te willen 
werken om de toegankelijkheid van schoolgebouwen structureel te 
verbeteren. Hierbij dient onderzocht te worden welke specifieke normering 
noodzakelijk is. Het lijkt NOOZO alvast nodig om de 
toegankelijkheidsnormen voor scholen scherper te stellen dan deze die nu 
van toepassing zijn op basis van de gewestelijke stedenbouwkundige 
verordening toegankelijkheid van 5 juni 2009. 


Een strategisch plan rond beter toegankelijke schoolgebouwen dient 
gepaard te gaan met specifieke subsidies. Toegankelijkheidswerken 
subsidiëren helpt om toegankelijkheid sneller waar te maken. Het is goed 
om subsidies vooral te richten naar het wegwerken van 
toegankelijkheidsproblemen in bestaande schoolgebouwen. Recent 
onderzoek van de UHasselt naar kosten en baten van integrale 
toegankelijkheid van publieke gebouwen toont dat de meerkosten voor 
een integraal toegankelijk schoolgebouw meevallen, maar zonder meer 
hoger liggen bij verbouw in vergelijking met nieuwbouw (een verbouwd 
toegankelijk schoolgebouw heeft een gemiddelde meerkost van 2,34%, 
tegenover 0,64% bij nieuwbouw). 


Wij staan graag ter beschikking voor verdere toelichting. 


Met hoogachtende groeten 


Eric Van Damme  Reinhart Niesten 
voorzitter NOOZO woordvoerder NOOZO 
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SALV Briefadvies Programmdecreet begroting 2021 


Mjnheer de minister 


 


De SALV heeft uw spoedadviesvraag voorontwerp van programmadecreet houdende 


bepalingen tot begeleiding van de begroting 2021 (Programmadecreet BO 2021) op vrijdag 


9/10/2020 in goede orde ontvangen. 


Gegeven de termijn van 10 werkdagen die gaat bij het verstrekken van een spoedadvies, 


beperkt de SALV zich tot onderstaande elementen in dit briefadvies. Natuurpunt en BBL die een 


gezamenlijk zitje hebben in de SALV, onthouden zich bij dit advies. 


De SALV stelt vast dat met het voorliggend voorontwerp van Programmadecreet BO 2021 


kostenefficiëntie als leidend principe aan het bestedingskader van  het Klimaatfonds wordt 


toegevoegd. De SALV waardeert dat dit principe de cofinanciering van projecten in het kader 


van de broeikasgasreductiedoelstellingen en het LULUCF-beleid zal vorm geven. De 


adviesraad vestigt daarbij de aandacht bij het potentieel en de hoge kostenefficiëntie van 


koolstofvastleggingsmethodes in landbouwbodems. Diverse praktijken met betrekking tot 


agrarische en natuurlijke koolstofopslag leveren bovendien ook nog andere 


ecosysteemdiensten, bijvoorbeeld met het oog op de bodemwaterhuishouding, biodiversiteit, 


erosie, … De adviesraad stelt evenwel vast dat het vooropgesteld bestedingskader geen 


rekening lijkt te houden met dergelijke bijkomende relevante maatschappelijke baten. De SALV 


vraagt om deze beleidskeuze te verduidelijken.  


De adviesraad vraagt tijdig betrokken te worden bij het aangekondigde uitvoeringsbesluit in de 


memorie van toelichting. Conform de decretale opdracht van SALV, zoals omschreven in artikel 


4 van het decreet houdende de oprichting van de Strategische Adviesraad voor Landbouw en 


Visserij van 06 juli 2007, wenst de adviesraad bij te dragen aan de ontwikkeling van de 


relevante beleidsinstrumenten en de eigen accenten die de entiteiten daarbij zullen kunnen 


hanteren.  
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De SALV vraagt verduidelijking bij het begrip ‘ruimteverenigingen en andere actoren’ uit artikel 


25 van het programmadecreet en hoe deze projectsubsidie zich verhoudt tot de andere 


beleidsinstrumenten, waaronder het Klimaatfonds. 


 


 


 


Hoogachtend 


 


 


Hendrik Vandamme  Koen Carels 


voorzitter   secretaris 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


Kopie: minister Hilde Crevits en minister Zuhal Demir 
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Advies 


 


Algemene Raad i.s.m. Sectorraden Kunsten 


en Erfgoed en Sociaal-Cultureel Werk  


22 oktober 2020 
 


 


Advies over het programmadecreet houdende bepalingen tot begeleiding 


van de begroting 2021 


De SARC werd op 9 oktober 2020 namens Vlaams minister van Financiën en Begroting, Wonen en 


Onroerend Erfgoed om spoedadvies gevraagd over het voorontwerp van programmadecreet 


houdende bepalingen tot begeleiding van de begroting 2021. Dit spoedadvies kwam tot stand via 


schriftelijke procedure en in samenwerking met de Sectorraad Kunsten en Erfgoed en de Sectorraad 


Sociaal-Cultureel Werk. 


De SARC brengt advies uit over Hoofdstuk 2. Cultuur, Jeugd, Sport en Media  


 


I. ADVIES  


Afdeling 1. Bekrachtiging besluiten noodfondsen cultuur, jeugd, sport en media 


Artikel 7 van het decreet van 19 juni 2020 tot het nemen van dringende maatregelen met betrekking 


tot de noodfondsen voor cultuur, jeugd, sport, media en de lokale besturen, en met betrekking tot de 


armoedebestrijding naar aanleiding van de COVID (Coronavirus Disease)-19-pandemie bepaalt: 


 “De Vlaamse Regering kan ter uitvoering van artikel 3 tot en met 6 de regels bepalen voor de 


subsidievoorwaarden, de subsidiecriteria, de subsidieaanvragen, de beslissingsprocedure, het toe te 


kennen bedrag, de uitbetaling, de verantwoording en het toezicht. De besluiten die worden genomen 


ter uitvoering van artikel 3 tot en met 6 zijn van rechtswege met terugwerkende kracht opgeheven tot 


op de dag van de inwerkingtreding ervan als ze niet bij decreet zijn bekrachtigd in het jaar dat volgt op 


dat van de bekendmaking ervan in het Belgisch Staatsblad.”  


Vandaar dat dit artikel voorziet in een decretale bekrachtiging van de opgesomde besluiten. Omwille 


van de rechtszekerheid voor de gesubsidieerde actoren (het is de bedoeling dat de subsidies uit de 


noodfondsen tegen eind 2020 zijn toegekend en dat de meeste betalingen dan zijn gebeurd) is het 


belangrijk dat deze bekrachtiging zo snel mogelijk plaatsvindt.  


Band met de begroting: Gelet op de hoge noden gaan het Departement Cultuur, Jeugd en Media en 


Sport Vlaanderen zo snel mogelijk de extra kredieten binnen de sector verdelen, desalniettemin zal pas 


naar aanleiding van de begrotingsaanpassing 2021 kunnen blijken of deze kredieten allemaal nog in 
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2020 konden worden verdeeld. Daarenboven zullen er in 2021 zeker nog controles plaatsvinden op de 


aanwending van deze kredieten en kunnen er volgend jaar nog terugvorderingen plaatsvinden. Er is 


dan ook een duidelijke band met de begroting 2021. 


 


Advies 


De SARC gaf recent advies over de besluiten in het kader van de verschillende noodfondsen (cultuur, 


jeugd, sport en media)1. Dit artikel voorziet in een decretale bekrachtiging van deze besluiten. 


De SARC beoordeelt deze wijziging positief.  


 


Afdeling  2. Wijziging overgangsbepalingen  DAC-subsidiëring sociaal-cultureel volwassenenwerk en 


lokaal cultuurbeleid 


De facto had de oorspronkelijke regelgeving tot gevolg  dat een bijzonder groot deel van de vrijgekomen 


DAC (derde arbeidsciruit)-middelen overgeheveld zou worden naar de projectsubsidiemaatregel uit het 


decreet van 7 juli 2017 houdende de subsidiëring en erkenning van het sociaal-cultureel 


volwassenenwerk. Slechts een kleiner deel zou naar de werkingssubsidies doorstromen. De grootste 


financiële nood stelt zich echter bij de werkingssubsidies. De voorgestelde aanpassing laat het aan de 


appreciatie van de bevoegde minister hoe de vrijgekomen DAC-middelen worden gespreid over de 


financiering van de werkingssubsidies en de projectsubsidies.  


Band met de begroting: naargelang de beslissing van de minister zullen de vrijgekomen middelen 


worden ingezet voor de financiering van de werkingssubsidies, waarvan de beleidsplanperiode in 2021 


start.  


 


Advies 


De SARC gaf recent advies over de DAC-middelen binnen het decreet sociaal-cultureel 


volwassenenwerk, met name over de billijke verdeling2.  


De SARC brengt over de voorgestelde aanpassing een positief advies uit. 


 


Afdeling 3. Wijziging van het decreet van 24 januari 2003 houdende bescherming van het roerend 


cultureel erfgoed van uitzonderlijk belang  


In de Beleidsnota Cultuur 2019-2024 van minister-president Jan Jambon worden onder de OD 
(operationele doelstelling): ‘OD A.2.4. Een sterk partnerschap realiseren met andere beleidsdomeinen, 
sectorspelers en middenveld’ volgende initiatieven aangekondigd:  


 
1 https://cjsm.be/sarc/AR/adviezen/20200626_Advies_Noodfonds_Cultuur.pdf 
https://cjsm.be/sarc/SR_scw/adviezen/20200626_Advies_Noodfonds_Jeugd.pdf  
https://cjsm.be/sarc/SR_sport/adviezen/20200727_Advies_Noodfonds_Sport.pdf  
https://cjsm.be/sarc/SR_media/adviezen/20200626_SRM_advies_noodfonds_media.pdf  
2 https://cjsm.be/sarc/SR_scw/adviezen/20200902_UB_DAC_SCvW.pdf 


 



https://cjsm.be/sarc/AR/adviezen/20200626_Advies_Noodfonds_Cultuur.pdf

https://cjsm.be/sarc/SR_scw/adviezen/20200626_Advies_Noodfonds_Jeugd.pdf

https://cjsm.be/sarc/SR_sport/adviezen/20200727_Advies_Noodfonds_Sport.pdf

https://cjsm.be/sarc/SR_media/adviezen/20200626_SRM_advies_noodfonds_media.pdf

https://cjsm.be/sarc/SR_scw/adviezen/20200902_UB_DAC_SCvW.pdf
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‘Met mijn collega bevoegd voor het onroerend erfgoed wil ik nagaan hoe de vele topstukken aanwezig 
in monumenten, meer bepaald in kerken en kloosters, in goede staat voor de toekomst bewaard kunnen 
worden. Een gericht proefproject rond ‘behoudsondersteuning bewaaromstandigheden topstukken’ bij 
erfgoedbewaarders die behoud en beheer niet als kerntaak hebben, stelt me in staat het huidig beleid 
te evalueren en waar wenselijk bij te sturen (RA p. 126). Nog in samenwerking met onroerend erfgoed 
neemt mijn administratie een regierol’  
De eventuele uitgaven van het proefproject dienen te worden aangerekend op het Topstukkenfonds.  
 
Band met de begroting: De uitgaven met betrekking tot de bescherming, restauratie van topstukken 
en alsook de uitgaven ter verbetering van de bewaaromstandigheden dienen te worden aangerekend 
op het Topstukkenfonds. Op dit fonds (HB0-1HCA5CY-IS) worden de nodige financiële middelen 
voorzien ter ondersteuning van het vermelde proefproject. 
 
 
Advies  
 
De SARC heeft in het verleden steeds gepleit voor een grotere mate van samenwerking met andere, 
belendende beleidsdomeinen3. Bijkomende investeringen zoals deze dragen bij tot een versterking van 
het behoud en het beheer van waardevol erfgoed. De SARC brengt bijgevolg een positief advies uit. 
 


Afdeling 4. Wijziging van het decreet van 1 maart 2019 houdende een circusbeleid 


Op basis van de laatste zin van artikel 23§1, derde lid van het Circusdecreet mogen gesubsidieerde 


projecten geen winst maken: elk positief resultaat wordt volgens deze bepaling volledig 


teruggevorderd. Dit was echter niet de bedoeling van de decreetgever bij het inschrijven van de 


mogelijkheid tot projectsubsidies in de regelgeving.  Het is net een goede zaak als projecten er –mede 


door de financiële ondersteuning van de Vlaamse overheid –in slagen om een positief resultaat op te 


bouwen. De decreetgever wil subsidieaanvragers aanmoedigen om een gezond zakelijk beleid te voeren 


waarbij winstvorming een optie is.  


De laatste zin van artikel 23, §1, derde lid van het Circusdecreet van 1 maart 2019 wordt daarom 


integraal geschrapt.  


Band met de begroting: De eerste ronde gesubsidieerde projecten op basis van het Circusdecreet van 1 


maart 2019 worden vastgelegd op de kredieten van BO2021.  Het al dan niet terugvorderen van 


positieve opbrengsten kan implicaties hebben op de vastgelegde bedragen.   


 


Advies 


De SARC adviseert positief over de wijzigingen. 


 


 


 


 
3https://cjsm.be/sarc/SR_ke/adviezen/20191121_Advies_bij_de_uitbouw_van_het_cultureel-
erfgoedbeleid_in%20Vlaanderen.pdf  
 
 



https://cjsm.be/sarc/SR_ke/adviezen/20191121_Advies_bij_de_uitbouw_van_het_cultureel-erfgoedbeleid_in%20Vlaanderen.pdf

https://cjsm.be/sarc/SR_ke/adviezen/20191121_Advies_bij_de_uitbouw_van_het_cultureel-erfgoedbeleid_in%20Vlaanderen.pdf
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Afdeling 5. Wijziging van artikel 12, §4 decreet van 22 december 2000 betreffende de amateurkunsten 


De huidige regelgeving binnen het amateurkunstendecreet bepaalt dat organisaties geen reserves 


kunnen opbouwen met de subsidie-enveloppe, tenzij de organisatie die een reserve wenst op te 


bouwen met een deel van de subsidie-enveloppe, dit op voorhand (dus voor de start van een vijfjarige 


beleidsperiode) aanvraagt bij de administratie. Geen enkele van de gesubsidieerde organisaties van de 


huidige beleidsperiode heeft dit aangevraagd. Door de retroactieve werking van dit artikel kan voor 


het werkingsjaar 2020 een reserve worden opgebouwd. 


In   de   decreten   uit   de   cultuursector, zoals   het   decreet   sociaal-cultureel volwassenenwerk, 


bovenlokaal cultuurdecreet, circusdecreet, wordt voor de regels voor reservevorming met subsidies 


steeds verwezen naar de Vlaamse Codex Overheidsfinanciën.  De Vlaamse Codex Overheidsfinanciën 


(VCO)staat reserve-opbouw toe tot 20% van de jaarlijkse subsidie, zonder dat daar op voorhand 


goedkeuring moet over gegeven worden door de bevoegde administratie.  Op het einde van een 


beleidsperiode mag de totale reserve opgebouwd met subsidies maximaal 50% van het gemiddelde 


jaarlijkse subsidiebedrag bedragen. Er wordt in de ontworpen bepaling niet alleen verwezen naar 


artikel 75 van de VCO(dat bepaalt dat de Vlaamse Regering de regels vaststelt voor de reservevorming 


en de procedure voor de  ex-ante-en  ex-postcontrole  op de aanwending van de subsidies) maar ook 


naar artikel 76 van de VCO(dat bepaalt dat artikel 11 tot en met  14  van  de  Algemene bepalingen  


wet  van  toepassing  zijn  op  subsidies die verleend  zijn  door  een  entiteit  van  de  Vlaamse  


deelstaatoverheid  of  door  een andere  rechtspersoon,  die  rechtstreeks   of   onrechtstreeks  van  de  


Vlaamse Gemeenschap  een  subsidie  krijgt).  De regels inzake reservevorming moeten immers worden 


samen gelezen met artikel 11 tot en met 14 van de algemene bepalingenwet van 16 mei 2003. Iedere 


begunstigde is overeenkomstig artikel 11 van de algemene bepalingenwet gehouden verantwoording 


te verstrekken over de aanwending van de ontvangen bedragen, tenzij het decreet of de ordonnantie 


hem daarvan vrijstelling verleent.   


De mogelijkheid om reserves aan te leggen is in zekere zin een afwijking van deze plicht tot 


verantwoording (de verantwoording wordt uitgesteld). Het onverantwoorde verschil in behandeling 


wordt met de ontworpen bepaling ongedaan gemaakt.  


Band met de begroting: De modaliteiten voor reservevorming kunnen implicaties hebben op het al dan 


niet terugvorderen van subsidies. 


 


Advies 


De SARC beoordeelt deze wijziging positief. 


 
Afdeling 6. Infrastructuur Cultuur en Jeugd  
 
De onderhouds- en renovatiekosten voor de gebouwen van de Vlaamse Gemeenschap in de sectoren 
cultuur en jeugd dienen aangerekend te worden op de begroting van de Vlaamse Gemeenschap. 
Aangezien het Fonds Culturele Infrastructuur (FoCI) deze gebouwen beheert, worden tot nu toe deze 
uitgaven in eerste instantie tijdens het boekjaar geboekt op de kredieten die daarvoor voorzien zijn in 
de FoCI-begroting. Per einde van het boekjaar worden die uitgaven overgedragen naar MVG (Ministerie 
van de Vlaamse Gemeenschap). Om deze complexe overdracht in de toekomst te vermijden zullen vanaf 
BO2021 de uitgaven voor eigen activa direct aangerekend worden op de kredieten, die daarvoor 
voorzien worden in de begroting van de Vlaamse Gemeenschap. Omwille van deze administratieve 
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vereenvoudiging wordt het Fonds Culturele Infrastructuur, opgericht bij artikel 49 van het decreet van 
19 december 1998 houdende bepalingen tot begeleiding van de begroting 1999, opgeheven.  
Er wordt een begrotingsfonds Infrastructuur Cultuur en Jeugd opgericht als vermeld in artikel 15, §2, 
van de Vlaamse Codex Overheidsfinanciën van 29 maart 2019. Er wordt nauwkeurig geformuleerd 
welke ontvangsten in het Fonds kunnen komen en welke uitgaven daarmee kunnen gebeuren.  
De taken van het Fonds Culturele Infrastructuur worden integraal overgenomen door de Vlaamse 
Gemeenschap. Via dit programmadecreet wordt de decretale basis gelegd voor het verstrekken van 
investeringssubsidies door de Vlaamse Regering voor het bouwen, uitbreiden, verbouwen of aankopen 
van cultuur- en jeugd infrastructuur met supra-lokaal belang, wat voorheen gebeurde door het Fonds 
Culturele Infrastructuur.  
De uitstaande verbintenissen van het Fonds worden overgenomen door de Vlaamse Gemeenschap.  
Artikel 12 van het besluit van de Vlaamse Regering van 16 november 2012 betreffende het verlenen 
van investeringssubsidies voor culturele infrastructuur met bovenlokaal belang bepaalde dat het 
reglement voor subsidiëring van culturele infrastructuur met bovenlokaal belang van 16 maart 2001 
wordt opgeheven en dat de subsidieaanvragen waarover al een beslissing werd genomen op basis van 
dat reglement, verder worden afgehandeld op basis van het reglement.  
Om deze verbintenissen niet oneindig te laten aanslepen, wordt bepaald dat facturen met 
betrekking tot subsidies toegekend op basis van dat reglement uiterlijk tot 31 december 2024 voor 
goedkeuring en uitbetaling kunnen worden voorgelegd.  
Het tekstvoorstel werd aangepast aan de opmerkingen van de Inspectie van Financiën.  
 
Band met de begroting: Bij begrotingsopmaak 2021 wordt in het middelendecreet het 
ontvangstenartikel voor de aanrekening van de ontvangsten door het begrotingsfonds voorzien. In het 
uitgavendecreet worden de nodige uitgavenartikels voorzien voor de aanrekening van de uitgaven op 
het begrotingsfonds alsook de andere uitgavenartikels waarop vanaf 2020 de uitgaven in het kader 
van het infrastructuurbeleid voor de sectoren cultuur en jeugd zullen worden aangerekend.  
 


 


Advies 


De beslissing om het Fonds voor Culturele infrastructuur in zijn huidige vorm op te heffen wordt 


omkleed met begrotingstechnische redenen. De SARC verwijst in dit verband naar de 


ontstaansgeschiedenis van het FoCI. Gelijkluidende argumenten werden destijds gebruikt om dit fonds 


op te richten: centralisatie van middelen zou de flexibele inzet ervan verhogen zowel in volume als in 


tijd, wat finaal moest uitmonden in een beter beheer ervan. Een bijkomend voordeel was de 


verhoogde zichtbaarheid.  


Doorheen zijn bestaan heeft het Fonds een gewaardeerde plek verworven in het culturele landschap. 


Het lijkt eerder contra-intuïtief van deze investeringsregering om de gegarandeerde oormerking van 


investeringsmiddelen via een verzelfstandigd fonds niet langer te handhaven omwille van 


boekhoudkundige redenen, die in het meer dan twintig jaar bestaan zelden of nooit als een probleem 


werden gezien.  Het huidige FoCI kenmerkt zich door een toegankelijke manier van subsidiëren – van 


aanvraag tot algeheel dossierverloop – en dit moet absoluut behouden blijven. De SARC vreest dat de 


inkanteling van het fonds de onafhankelijke toewijzing van de middelen en de bepaling van sectorale 


prioriteiten met inspraak van het maatschappelijk middenveld ondergraaft.  


Verder stelt de SARC zich de vraag of er voorafgaand aan deze ingreep een evaluatie is doorgevoerd 


van de huidige werking. Het lijkt de raad zinvol eerst de werking van het fonds grondig door te lichten, 


vooraleer stappen te ondernemen in de richting van een hervorming. Op basis daarvan kunnen 


scenario’s voor de toekomst uitgestippeld worden. Bovendien heeft over deze verschuiving geen 


consultatie met de sector of de SARC plaatsgevonden. 







   
 


Advies bij het programmadecreet 


21 oktober 2020  6 


In de evaluatie en het onderzoek kan het aanbevolen zijn de lessen uit het Vlaams 


Sportinfrastructuurplan (PPS) en het Decreet Bovenlokale Sportinfrastructuur en de rol van Sport 


Vlaanderen in samenwerking met het werkveld mee te nemen.  


Het lijkt ook aanbevolen om linken te zoeken met algemene inspanningen, oproepen en beleidslijnen 


rond (publieke) infrastructuur in Vlaanderen (zoals de recente call Circulair Bouwen van Vlaanderen 


Circulair die op zoek gaat naar transfer van bepaalde methodieken over sectoren, weghalen van 


hindernissen om de visie van circulair bouwen in gang te laten vinden (lange termijn denken, life cycle 


benadering, betrekken van de gebruiker (i.p.v. enkel de bouwsector en juristen, …). 


In dit verband hiermee wenst de SARC ook terug te grijpen naar het advies ‘Bouwen aan culturele 


ruimtes’ (17 januari 2014) van de Sectorraad Kunsten en Erfgoed4. Dit advies behoudt in de huidige 


context zijn waarde en relevantie, waaronder volgende aanbevelingen: 


Lokale overheden zijn zelden beslagen in het beheer van culturele infrastructuren en privéeigenaars 


hebben soms een andere agenda. Het gevolg hiervan is een zeer wisselvallig ritme van investeren 


in en onderhouden van de infrastructuren. Nochtans is iedereen het erover eens dat de meest 


economische en duurzame omgang met ons patrimonium net door onderhoud en investeringen tot 


stand komt. Het valt dan ook te bepleiten dat de regierol die de overheid momenteel via het FoCI 


opneemt, verder wordt uitgebreid. (pp. 18-19) 


De Vlaamse overheid zorgt voor een gestroomlijnd beleid waarbij alle exploitanten in eenzelfde 


georganiseerde duurzame infrastructurele context kunnen functioneren. (p. 19) 


Kortom, alle huidige actoren en instrumenten die een zinvolle inbreng kunnen hebben in het begrip 


“duurzame culturele infrastructuren”, moeten in een expertisenetwerk worden samengebracht. 


(p. 20) 


In diezelfde adviestekst stelt de sectorraad een tienpuntenprogramma voor culturele ruimtes op. Uit 


dit tienpuntenprogramma wenst de SARC de volgende aanbeveling opnieuw onder de aandacht te 


brengen: 


De Vlaamse overheid richt een instantie op die financierings- en begeleidingsmodellen én de 


transitie naar duurzame gebouwen in de culturele sector uitwerkt en promoot. FoCI, Vlaams 


Bouwmeester, Vlaams Stedenbeleid, CeDuBo, WTCB en PMV moeten een inhoudelijke inbreng 


doen. Deze nieuwe adviesinstantie moet zorgen voor de uitbouw van een expertisenetwerk, en 


moet blijvend openstaan voor en flexibel inspelen op toekomstige vernieuwingen en innovaties.     


(p. 21) 


Daarbij aansluitend formuleerde de sectorraad in dat advies een aantal concrete acties ter realisatie 


van het eerdergenoemd tienpuntenprogramma, waaronder:  


De ministers verantwoordelijk voor Onroerend Erfgoed en Cultuur richten vanuit de agentschappen 


Kunsten & Erfgoed en Onroerend Erfgoed samen een gezamenlijk aangestuurde strategische cel 


op: “Duurzame Culturele ruimtes” (werktitel). Deze instelling coördineert en concretiseert een 


beleid rond culturele infrastructuur. Ze wordt inhoudelijk bijgestaan door onder meer het FoCI, 


Vlaams Bouwmeester, team Stedenbeleid van het Agentschap Binnenlands Bestuur, CeDuBo, 


WTCB, PMV en andere aan de sector gerelateerde organisaties. Bestaande instrumenten moeten 


gevaloriseerd worden en interageren. (p. 23) 


 
4 https://cjsm.be/sarc/SR_ke/adviezen/20140117-advies-bouwen-aan-culturele-ruimtes.pdf  



https://cjsm.be/sarc/SR_ke/adviezen/20140117-advies-bouwen-aan-culturele-ruimtes.pdf
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II. CONCLUSIE 


De SARC bevestigt de positieve advisering voor de maatregelen in de afdelingen 1 tot 5. 


 


De omzetting van het FoCI naar een begrotingsfonds (afdeling 6) adviseert de SARC als negatief. De 


SARC bevestigt zijn pleidooi voor het uittekenen van een langetermijnvisie voor culturele 


infrastructuur en blijft hierin een vanzelfsprekende partner. De SARC pleit voor een grondige evaluatie 


van de huidige werking gekoppeld aan een toekomstvisie en behoefteanalyse voor culturele 


infrastructuur op lange termijn op basis van overleg en consultatie.  Dit kan als basis dienen voor het 


uittekenen van gewenste scenario’s, zoals reeds aangegeven in het advies ‘Bouwen aan culturele 


ruimtes’. 


 


 


 


 


 


 


Namens de Algemene Raad, 


Annick Schramme, algemeen voorzitter 


Bart Dierick, algemeen secretaris 
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Betreft : Advies over het ontwerp programmadecreet 2021 


Mijnheer de minister, 


SARO ontving op 10 oktober 2020 uw vraag voor spoedadvies over het ontwerp van programmadecreet 
houdende bepalingen tot begeleiding van de begroting 2021.1 SARO focust voorliggend advies op de 
maatregelen die relevant zijn voor de bevoegdheden van de strategische adviesraad met name het 
ruimtelijk beleid en het onroerenderfgoedbeleid. De raad gaat hierna verder in op de bepalingen 
betreffende a) de erkenning van milieu-, natuur- en ruimteverenigingen en b) de operationalisering van 
het BRV-fonds. 


Erkenning van milieu-, natuur- en ruimteverenigingen 


Het ontwerp programmadecreet (artikelen 22 t.e.m. 25) verruimt het toepassingsgebied van het decreet 
van 29 april 1991 inzake de erkenning en de subsidiëring van de milieu- en natuurverenigingen met de 
ruimteverenigingen. Binnen de perken van de begrotingskredieten kan de Vlaamse Regering subsidies 
verlenen voor milieu-, natuur- en ruimteverenigingen en voor projecten die de leefmilieukwaliteit, de 
biodiversiteit of de ruimtelijke kwaliteit bevorderen, of die bijdragen tot klimaatadaptatie of -mitigatie. 


SARO ondersteunt deze verruiming. Zoals gesteld wordt in de nota erkent de Vlaamse Regering hiermee 
het belang van de ruimteverenigingen als partner in een maatschappelijk gedragen omgevingsbeleid. De 
ruimtelijke transitie, die het BRV beoogt, is een belangrijke uitdaging; ruimteverenigingen kunnen hier 
een belangrijke rol in opnemen. De huidige bepalingen beogen hieraan uitvoering te geven en aldus een 
rechtsgrond te voorzien voor de Vlaamse Overheid teneinde ook de verenigingen die de ruimtelijke 
kwaliteit bevorderen te erkennen en te subsidiëren.  


 
1 https://beslissingenvlaamseregering.vlaanderen.be/  



https://beslissingenvlaamseregering.vlaanderen.be/
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De voorwaarden voor erkenning van een vereniging; zoals vastgelegd in artikel 11,§3 van het decreet 
worden grotendeels behouden. Enkel de eerste voorwaarde wordt verruimd naar: ‘opgericht zijn in de 
vorm van een vereniging zonder winstoogmerk of stichting en met als hoofddoelstelling het bevorderen 
van de leefmilieukwaliteit, de biodiversiteit of de ruimtelijke kwaliteit.’ Een ruimtevereniging is aldus een 
vereniging die de ‘ruimtelijke kwaliteit’ bevordert. Deze omschrijving is nogal vaag. Het is onduidelijk 
welke verenigingen hier effectief onder zullen vallen. Mogelijks kan de omschrijving ‘ruimtelijke kwaliteit’ 
ook als te beperkt worden beschouwd vermits de BRV-doelstellingen en ruimtelijke uitdagingen veel 
ruimer zijn. Het is onduidelijk hoe zal worden omgegaan met bijvoorbeeld (ondernemers-)verenigingen 
die projecten willen realiseren rond kernversterking, rond duurzame bedrijventerreinen of sensibilisering 
rond zuinig ruimtegebruik. SARO gaat er van uit dat bovenstaande verruiming van het toepassingsgebied 
ook een aanpassing noodzaakt van het besluit van de Vlaamse Regering van 18 december 2015 houdende 
de erkenning en subsidiëring van milieu- en natuurverenigingen en vraagt dat deze wijzigingen voor advies 
worden voorgelegd aan de raad. 


BRV-fonds 


De raad ondersteunt de omvorming van het Grondfonds naar het BRV-fonds en de integratie van enkele 
bestaande fondsen (o.a. Rubiconfonds, Vernieuwingsfonds en Omgevingsfonds). SARO verwijst naar zijn 
advies van 23 oktober 2019 inzake het programmadecreet 2020 en de financiering van de open ruimte. 2 


Het ontwerp programmadecreet zorgt er voor dat de specifieke toewijzing van de middelen aan 
welbepaalde doelen behouden blijft. Zo wordt gegarandeerd dat bijvoorbeeld middelen uit een 
leegstandsheffing of planbatenheffing worden aangewend voor ondersteuning van het doel waarvoor ze 
in het leven zijn geroepen. Dit is positief aangezien de raad het geen goede zaak zou vinden dat 
bijvoorbeeld projecten rond herinvulling leegstaande bedrijfspanden in het gedrang zou komen doordat 
de financiële middelen voor andere doelen zouden worden gebruikt. Het is aldus essentieel dat voor de 
financiering van de realisatie van de doelstellingen van het BRV ook effectief specifieke aanvullende 
middelen worden voorzien. Om de ambities van het BRV te realiseren zal, zelfs met een afzwakking van 
de intenties van het instrumentendecreet, heel wat financiering nodig zijn. Zo niet zou het BRV-fonds in 
grote mate enkel een fonds zijn dat diverse bestaande fondsen groepeert. De verdere uitwerking 
ontbreekt. Het is aangewezen dat SARO ook wordt geraadpleegd over de concrete uitwerking van het 
BRV-fonds. 


De raad wijst ook op de belangrijke relatie tussen het ontwerp programmadecreet en het ontwerp 
instrumentendecreet. Zo wordt bijvoorbeeld krachtens artikel 43,8° van het ontwerp programmadecreet 
het BRV-fonds o.a. gevormd door ‘de opbrengsten van de planbatenheffing’; die evenwel inhoudelijk 
zullen worden bepaald door het instrumentendecreet dat nog steeds niet goedgekeurd is. De raad 
formuleerde samen met de SERV, Minaraad en SALV in hun gezamenlijk advies tal van fundamentele 
bemerkingen op het ontwerp van instrumentendecreet. De voorzitter van de SARO heeft deze 
bemerkingen ook toegelicht in het Vlaams Parlement. De raad merkte in dit advies onder meer op dat het 
totale financieel plaatje van de gewenste bouwshift niet gekend is en dat er veel onduidelijkheid is 
omtrent de beoogde wijziging van de planbaten- planschaderegeling. De strategische adviesraden 
adviseerden dan ook in hun gezamenlijk advies een grondige herwerking van het ontwerpdecreet. De 
tekst die vandaag in het Vlaams Parlement voorligt, komt hieraan nog niet tegemoet. Een goedgekeurd 
instrumentendecreet is echter onontbeerlijk voor de uitrol van het BRV. De raad dringt dan ook aan op 
een snelle herwerking van het ontwerpdecreet zodat het instrumentendecreet ook snel kan worden 
goedgekeurd.3 4 


 
2 SARO 2019|20.  Advies van 23 oktober 2019 inzake het programmadecreet 2020 en de financiering van de open ruimte  
3 www.sarovlaanderen.be/advies-instrumentendecreet 
4 Parl. St., Vl. Parl., 2019-2020, nr. 194/2. Hoorzitting Instrumentendecreet. Commissie voor Leefmilieu, Natuur, Ruimtelijke 
Ordening en Energie. dinsdag 18 februari 2020 



https://www.sarovlaanderen.be/sites/default/files/atoms/files/SARO%202019-20%20Advies%20programmadecreet.pdf

http://www.sarovlaanderen.be/advies-instrumentendecreet
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Het is bovendien cruciaal dat de Vlaamse Regering dringend werk maakt van de opmaak en goedkeuring 
van het volledige BRV (strategische visie en beleidskaders); zoals dit ook is opgenomen in het Vlaams 
Regeerakkoord 2019-2024. De goedgekeurde strategische visie zal hiertoe als basis dienen. 


Samenvattend wijst SARO op de nood aan samenhang in de besluitvorming en waarschuwt de raad voor 
sluipende besluitvorming. In het ontwerp programmadecreet wordt een ‘BRV-fonds’ gevormd voor een 
beleid dat er nog niet is. Interferenties met het nog niet bestaande BRV en het nog niet bestaande 
instrumentendecreet zijn overduidelijk aanwezig alleen is de inhoud hiervan niet gekend. Een middel, het 
fonds, wordt gewijzigd voor een doelstelling die nog niet gekend laat staan beslist is.  


Met vriendelijke groeten, 


 
Filiep Loosveldt  


voorzitter SARO 
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Adviesvraag voorontwerp programmadecreet BO 2021 


Mijnheer de minister 


 


U heeft de SERV met hoogdringendheid om advies gevraagd over het voorontwerp van decreet 


houdende bepalingen tot begeleiding van de begroting 2021. 


Hierna formuleert de SERV enkele bemerkingen bij de artikelen die betrekking hebben op het 


Kenniscentrum Data & Maatschappij en die opgenomen zijn in hoofdstuk 8 van het voorontwerp 


van decreet.  


Kenniscentrum Data & Maatschappij 


Art. 89-101 voeren een nieuw ‘hoofdstuk VIII. Kenniscentrum Data & Maatschappij” toe aan het 


decreet van 30 april 2009 betreffende de organisatie en financiering van het wetenschaps- en 


innovatiebeleid (W&I-Decreet).  


De SERV ondersteunt de keuze van de Vlaamse Regering om te zorgen voor een decretale 


basis die toelaat een Kenniscentrum Data & Maatschappij te erkennen, de werking ervan te 


regelen en een structurele financiering te verzekeren.  


Zo’n Kenniscentrum beantwoordt aan de eerdere vraag van de SERV om de dialoog organiseren 


over de ethische en maatschappelijke impact van digitale technologie en -toepassingen, en om 


daarvoor een kennisinstelling in Vlaanderen op te richten waar technologie/industriële 


wetenschappers en sociale/menswetenschappers samenwerken, met een gestructureerde 


betrokkenheid van maatschappelijke actoren waaronder ook werkgevers en werknemers1. De 


SERV ligt daarmee mee aan de basis van de oprichting van het bestaande Kenniscentrum Data 


 
1  Zie SERV (2018). Actieplan digitalisering: De transitie naar een digitale samenleving. Aanbevelingen en 


acties, 4 juli 2018; SERV (2018). Visienota digitalisering en robotisering: De transitie naar een digitale 
samenleving: aanzet voor een integrale beleidsagenda, 19 januari 2018, beide beschikbaar op 
https://www.serv.be/serv/pagina/digitalisering  


Zie ook de SERV-academie ‘Ethische aspecten van artificiële intelligentie en digitalisering’ van 11 december 
2019: https://www.serv.be/serv/evenement/serv-academie-ethische-aspecten-artificiele-intelligentie-en-
digitalisering  



https://www.serv.be/serv/pagina/digitalisering

https://www.serv.be/serv/evenement/serv-academie-ethische-aspecten-artificiele-intelligentie-en-digitalisering

https://www.serv.be/serv/evenement/serv-academie-ethische-aspecten-artificiele-intelligentie-en-digitalisering
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& Maatschappij (voluit ‘Kenniscentrum voor juridische, ethische en maatschappelijke aspecten 


van artificiële intelligentie en datatoepassingen’)2. De sociale partners zijn ook vertegenwoordigd 


in de stuurgroep van dit Kenniscentrum. 


De SERV heeft evenwel diverse bemerkingen bij de wijze waarop het voorontwerp van decreet 


de strategische doelstellingen van het Kenniscentrum omschrijft en bij de voorgestelde regeling 


voor de opmaak, inhoud, uitvoering, evaluatie en verlenging van een meerjarige convenant die 


zou worden afgesloten tussen de Vlaamse Regering en het Kenniscentrum. De SERV vraagt dan 


ook dat de bepalingen in het voorontwerp worden aangepast om te komen tot een betere regeling 


en juridische uitwerking. 


 Herformuleer de strategische doelstellingen 


Het nieuwe art. 63/14/2 bevat de strategische doelstellingen van het Kenniscentrum. De SERV 


meent dat de opdrachtomschrijving en de strategische doelstellingen van het Kenniscentrum 


zoals nu geformuleerd in het voorontwerp herbekeken moet worden zodat ze beter overeen 


komen met de noden en ambities en ze juridisch eenduidiger zijn.  


 De doelstellingen in het voorontwerp zijn een letterlijke overname van de doelstellingen 


geformuleerd in een nota van begin 2019 over het toen opgerichte Kenniscentrum Data & 


Maatschappij3. Voor een decreettekst is die formulering echter te vaag (co-design approach? 


thought leadership?) en gaat die ongewild ook te ver (validatie van belangrijke menselijke 


factoren in de ontwikkeling van AI? ontwikkeling van juridische kaders en richtsnoeren voor 


beleidsmakers en bedrijven?). In elk geval dat laatste kan niet:  juridische kaders ontwikkelen 


is een taak voor Het Parlement en/of de Regering. Wellicht wordt bedoeld het geven van 


advies aan Regering/Parlement over potentieel nuttige/noodzakelijke wetgevingsinitiatieven 


en het formuleren van .  en het formuleren van aanbevelingen voor richtsnoeren4. 


 In de strategische doelstellingen ontbreekt een van de cruciale uitdagingen waarvoor 


Kenniscentrum is opgericht, nl. het ethisch omgaan met artificiële intelligentie en 


datagedreven toepassingen. 


 De opdracht van het Kenniscentrum wordt in het voorontwerp beperkt tot AI terwijl de 


opdracht in de memorie van toelichting ruimer wordt geformuleerd rond ‘artificiële intelligentie 


en datagedreven toepassingen’. Het zou inderdaad een gemiste kans zijn om de in het 


Kenniscentrum aanwezige expertise niet te benutten voor de bredere discussie over 


ethische, juridische en maatschappelijke aspecten van digitale technologieën. 


 In eerdere adviezen heeft de SERV gewezen op o.a. het belang van de menselijke en 


arbeidsorganisatorische factor bij de introductie van digitale technologieën en in het 


bijzonder op de betrokkenheid van werknemers en de rol van sociale dialoog. De SERV 


vraagt dat daar voldoende aandacht voor is. 


 
2  https://data-en-maatschappij.ai/,  zie ook 


https://beslissingenvlaamseregering.vlaanderen.be/?search=kenniscentrum%20data%20maatschappij  


3  zie https://www.vlaio.be/nl/media/1137  


4  Ook op Europees niveau was de taak van de High Level Group on AI om aanbevelingen te doen voor beleid 
gericht aan Commissie/lidstaten en om richtsnoeren voor te stellen: https://ec.europa.eu/digital-single-
market/en/news/call-high-level-expert-group-artificial-intelligence . De Europese Commissie was volledig vrij om 
al dan niet iets met die aanbevelingen/voorstel van richtsnoeren te doen. 



https://data-en-maatschappij.ai/

https://beslissingenvlaamseregering.vlaanderen.be/?search=kenniscentrum%20data%20maatschappij

https://www.vlaio.be/nl/media/1137

https://ec.europa.eu/digital-single-market/en/news/call-high-level-expert-group-artificial-intelligence

https://ec.europa.eu/digital-single-market/en/news/call-high-level-expert-group-artificial-intelligence
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 De relatie met andere beleidsniveaus komt niet aan bod. Ethiek van AI kan echter geen 


uitsluitend Vlaamse issue zijn. Afstemming en samenwerking met het federale en Europese 


beleidsniveau en met andere actoren die werken rond data/AI & maatschappij is essentieel.  


 Het Kenniscentrum heeft sinds begin 2019 gewerkt aan een eigen visienota, een concrete 


werking op poten gezet en een aanbod uitgebouwd richting diverse doelgroepen5. In dat 


licht lijkt de opdrachtomschrijving uit het voorontwerp van decreet wat achterhaald. 


Gelet op het voorgaande, en gebaseerd op de voormelde documenten, geeft de SERV hieronder 


zelf een voorstel voor art. 63/14/2 ter overweging mee: 


“Het Kenniscentrum Data & Maatschappij draagt bij aan de maatschappelijk verantwoorde 


ontwikkeling van AI en datagedreven toepassingen in Vlaanderen en heeft als 


strategische doelstellingen: 


1° Informatie en kennis opbouwen en publiek ontsluiten over de wisselwerking tussen 


data, artificiële intelligentie en de samenleving, en in het bijzonder over de 


maatschappelijke, ethische en juridische aspecten. 


2° Structurele initiatieven bevorderen die visievorming versterken en de 


maatschappelijke en economische voordelen van datagedreven toepassingen en AI 


valoriseren bij overheden, het bedrijfsleven en andere maatschappelijke actoren. 


3° Het publieke bewustzijn en het maatschappelijk debat stimuleren over de 


maatschappelijke, ethische en juridische aspecten van datagestuurde toepassingen 


en AI, in alle geledingen van de samenleving. 


4° Een netwerk en een leeromgeving van belanghebbenden opbouwen en ondersteunen 


en de onderlinge samenwerking tussen de verschillende beleidsniveaus en actoren 


versterken. 


5° Bijdragen aan de ontwikkeling van juridische kaders en aan richtsnoeren voor 


beleidsmakers, bedrijven, organisaties en werknemers;” 


 Verduidelijk de procedure voor de opmaak van het vijfjarenplan 


Het nieuwe art. 63/14/3 bepaalt dat het Kenniscentrum een vijfjarenplanning opmaakt bij het 


afsluiten van een vijfjarige convenant en dat jaarlijks een jaarplanning wordt opgemaakt na 


afstemming met de stuurgroep van het Kenniscentrum. De SERV vraagt dat dit duidelijker wordt 


geregeld. 


 Een procedure voor de opmaak van het vijfjarenplan ontbreekt. Het is onduidelijk wie de 


vijfjarenplanning goedkeurt. Zoals nu geregeld is in het voorontwerp lijkt dat de bevoegdheid 


van het Kenniscentrum zelf en is er geen link met het convenant (zie ook opmerkingen onder 


punt 4).  


 Gelet op de belangrijke maatschappelijke opdracht en het beoogde netwerkkarakter van het 


Kenniscentrum, is het volgens de SERV bovendien noodzakelijk dat er bij de opmaak van 


het vijfjarenplan een degelijke maatschappelijke betrokkenheid wordt voorzien. Dat is nu niet 


het geval. De betrokkenheid van belanghebbenden is beperkt tot het jaarplan, via 


afstemming met de stuurgroep. Dat is onvoldoende.  


 
5  zie https://data-en-maatschappij.ai/publicaties/visienota#chapter-rol-van-het-kenniscentrum en https://data-en-


maatschappij.ai/welke-diensten-levert-het-kenniscentrum  



https://data-en-maatschappij.ai/publicaties/visienota#chapter-rol-van-het-kenniscentrum

https://data-en-maatschappij.ai/welke-diensten-levert-het-kenniscentrum

https://data-en-maatschappij.ai/welke-diensten-levert-het-kenniscentrum
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 Ook stelt zich de vraag of er geen grotere betrokkenheid van het Vlaams Parlement moet 


worden voorzien. Inspiratie kan worden gevonden in de decretale tegels rond 


milieuconvenanten, waar een ontwerpversie moet worden bezorgd aan de bevoegde 


strategische adviesraad en de voorzitter van het Vlaams Parlement en het ontwerp via de 


website moet worden gemeld aan andere belanghebbenden6. 


 In elk geval is de SERV vragende partij dat in het voorontwerp zou worden opgenomen dat 


de SERV elke vijf jaar over een ontwerp van vijfjarenplan om advies zal worden gevraagd. 


 Regel de samenstelling en opdracht van de stuurgroep  


Het nieuwe art. 63/14/4 stelt dat de samenstelling en taakstelling van de stuurgroep wordt 


vastgelegd in het convenant. De SERV vraagt dat in het decreet een algemene bepaling wordt 


ingeschreven over de gewenste samenstelling en taakstelling van de stuurgroep. Dat wordt nu 


overgelaten aan (de onderhandelingen over) het convenant (cf. het nieuwe art. 63/14/4). Een 


decretale regeling geeft meer waarborgen voor een goede, evenwichtige vertegenwoordiging en 


vermijdt discussies over de concrete bevoegdheden van de stuurgroep. 


 Zorg voor betere bepalingen i.v.m. het convenant  


De overige bepalingen van het nieuwe ‘hoofdstuk VIII. Kenniscentrum Data & Maatschappij’ 


betreffen de inhoud en evaluatie van (de uitvoering van) het convenant. Ook hier zijn meerdere 


aanpassingen aan het voorontwerp wenselijk. 


 De SERV meent dat het aangewezen is om een aantal aspecten decretaal te regelen in 


plaats van over te laten aan (de onderhandelingen over) het convenant. Het gaat dan vooral 


om zaken zoals de publicatie van het convenant (dit ontbreekt nu in het voorontwerp) en het 


‘rapporteringsmechanisme en het mechanisme dat bestemd is voor de opvolging van de 


werking’. Volgens de SERV is dat belangrijk voor de publieke transparantie.  


 Het is vreemd dat enerzijds in het voorontwerp wordt gesteld het convenant een looptijd van 


vijf jaar heeft en dat anderzijds in het convenant zelf ook de verlengingsmogelijkheden 


worden opgenomen. Bovendien stelt het nieuwe art. 63/14/7 dat de ‘voorwaarden voor een 


nieuw convenant onder meer worden bepaald door de resultaten van de evaluatie’. Dit lijkt 


dus weinig consistent.  


 De SERV stelt een inconsistentie vast in het voorontwerp omdat volgens het nieuwe art. 


63/14/4 de samenstelling en taakstelling van de stuurgroep zou worden vastgelegd in het 


convenant. Dit ontbreekt in de opsomming van de minimale inhoud in art. 63/14/5 (zie 


evenwel ook opmerking 3 supra). Verder ontbreekt ook een verwijzing naar de 


vijfjarenplanning en de jaarplanning. Het lijkt aanwezen dat het convenant minstens de 


werkwijze voor de opmaak ervan bepaalt, voor zover dat niet decretaal zou worden geregeld 


(zie opmerking 2 supra). 


 
6  Decreet houdende algemene bepalingen inzake milieubeleid, Titel VI. Daarin is ook voorzien dat de Vlaamse 


Regering nadere regels vaststelt over de manier waarop de consultatie georganiseerd wordt en de 
geformuleerde bezwaren en opmerkingen verwerkt worden 
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 De evaluatie is in het nieuw art. 63/14/7 slechts summier geregeld7. Volgens de SERV is het 


aangewezen dat de eindverantwoordelijkheid voor de evaluatie duidelijk is en dat de 


evaluatie publiek wordt gemaakt8. Bovendien lijkt, gelet op de vrij lange looptijd van vijf jaar, 


een tussentijdse evaluatie zinvol. Dit kan eventueel een opdracht van de stuurgroep zijn (cf. 


bemerkingen onder punt 3 supra). De concrete wijze waarop de evaluatie zal worden 


georganiseerd, met inbegrip van de criteria, wordt best ook opgenomen in het nieuwe art. 


63/14/5 als een van de verplichte onderdelen van het convenant. 


 Het voorontwerp stelt dat het convenant wordt afgesloten een consortium van instellingen uit 


het hoger onderwijs (cf. het nieuwe art. 63/14/1 en art. 63/14/5). De SERV vraagt of hier 


geen opdracht aan de Vlaamse Regering moet worden gegeven om (een procedure op te 


maken om) het consortium samen te stellen. Zeker nu een decretale regeling wordt 


uitgewerkt met een meerjarige erkenning en met langer lopende periodieke convenanten en 


financiering, lijkt het aangewezen dat ook andere relevante of nieuwe onderzoeksgroepen 


dan de drie huidige9 hun interesse kunnen tonen en kunnen instappen. Minstens is in de 


memorie van toelichting meer uitleg nodig over hoe de Vlaamse Regering beslist over de 


samenstelling van het beoogde consortium en over een eventuele periodieke 


hersamenstelling ervan. 


 


Hoogachtend 


  


Pieter Kerremans Danny Van Assche 


administrateur-generaal  voorzitter 


 


 
7  ‘De Vlaamse Regering waakt erover dat de activiteiten van het Kenniscentrum worden geëvalueerd voor het 


verstrijken van het lopende convenant’. De memorie verduidelijk dat de evaluatiecel van het Departement EWI 
zal worden ingezet die de evaluatie zal laten uitvoeren. 


8 Een alternatieve formulering is dan ook: ‘De Vlaamse regering evalueert… en publiceert die evaluatie op de 
website van de Vlaamse overheid, X maanden voor …’. 


9  De bedoeling bij de oprichting van het al bestaande kenniscentrum was terecht om geen nieuw, op zichzelf 
staand onderzoeksinstituut op te richten, maar om via een centraal gecoördineerd, door het hele Vlaamse 
landschap gedragen kenniscentrum de aanwezige expertise te clusteren. Vandaag wordt het ‘consortium van 
instellingen uit het hoger onderwijs’ uitgemaakt door drie onderzoeksgroepen: Imec-VUB-SMIT, KU Leuven 
CiTiP, Imec-UGent-MICT. 
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Betreft: Voorontwerp van programmadecreet houdende bepalingen tot 
begeleiding van de begroting 2021


Mijnheer de minister, 
 
De Vlaamse Adviesraad voor Innoveren en Ondernemen (VARIO) heeft kennis 
genomen van het voorontwerp van programmadecreet houdende bepalingen 
tot begeleiding van de begroting 2021, en van de bijhorende memorie van 
toelichting. 
 
Conform zijn opdracht focust de raad zich in zijn onderzoek van het 
voorontwerp van decreet in eerste instantie op de bepalingen die betrekking 
hebben op het eigen EWI-beleidsdomein. In lijn met zijn overtuiging dat 
wetenschappelijk onderzoek, innovatie en ondernemerschap transversaal en 
beleidsdomein overschrijdend zijn, heeft VARIO zich in zijn analyse echter niet 
beperkt tot het beleidsdomein EWI, maar heeft de raad zich ook gebogen over 
die afdelingen uit andere beleidsdomeinen die aan wetenschap en innovatie 
raken, zoals het (hoger) onderwijs. 
 
 
 
 
 
 
 
 


Vlaamse overheid 


Koolstraat 35   


1000 BRUSSEL 


T 02 553 24 40 


www.vario.be 


 


De heer Matthias Diependaele 
Vlaams minister van Financiën en Begroting, Wonen en 


Onroerend Erfgoed 
Martelaarsplein 7 
1000 Brussel 
 


uw bericht van uw kenmerk ons kenmerk bijlagen 


9 oktober 2020       VARIO/DR/122.2020       


vragen naar/e-mail  telefoonnummer datum 


Danielle Raspoet 


Danielle.raspoet@vlaanderen.be 


02-553 24 40 19/10/2020 
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Met voorliggend Programmadecreet 2021 (art. 59) wordt de tweede stap gerealiseerd van het groeipad van 
de puntengewichten van de professionele bacheloropleidingen met als doel de STEM-opleidingen te 
versterken, conform de conceptnota “Onderwijsbelastingseenheden van de hogescholen: evaluatie en 
groeipad in meerjarig perspectief”. VARIO vindt dit een goede zaak en verwijst in dit verband naar zijn 
advies 15. Tevens herhalen de raadsleden hun pleidooi om deze bijkomende middelen uitzonderlijk te 
oormerken om op die manier te garanderen dat de interne allocatiemodellen van de hogescholen deze 
extra middelen ook effectief toewijzen aan de STEM-opleidingen. 
 


Verder wordt met dit programmadecreet (art. 60 – art. 63) het eerder voorziene groeipad voor 
hogescholen en universiteiten in 2021 overgeslagen, evenals de klik van de universiteiten. Dit kadert in het 
‘milderen groeipaden’ zoals vastgelegd in de meerjarenraming 2020-2024. VARIO betreurt uiteraard deze 
beslissing die ingaat tegen de aanbevelingen geformuleerd in zijn advies 14 ‘Naar de top van kennis- en 
innovatieregio’s in 2030’ waar gepleit wordt voor extra publieke investeringen in het hoger onderwijs. 
 
Tot slot wordt met voorliggend Programmadecreet (art. 90 – art. 101) het Kenniscentrum Data & 
Maatschappij ingevoegd in het decreet van 30 april 2009 betreffende de organisatie en financiering van 
het wetenschaps- en innovatiebeleid, laatst gewijzigd bij decreet van 3 juli 2015. Het Kenniscentrum Data 
& Maatschappij is opgericht in het kader van het Vlaams Beleidsplan Artificiële Intelligentie (AI), luik 3 
flankerende maatregelen. Het betreft een samenwerking tussen de Vrije Universiteit Brussel (imec-VUB-
SMIT), KU Leuven (CiTiP) en Universiteit Gent (imec-UGent-MICT) waarvoor jaarlijks 750.000 euro wordt 
vrijgemaakt. De opname van het Kenniscentrum in het W&I-Decreet is nodig om te kunnen overgaan naar 
een meerjarige samenwerking via het afsluiten van een convenant tussen het Kenniscentrum Data & 
Maatschappij en de Vlaamse minister bevoegd voor het wetenschaps- en innovatiebeleid. VARIO staat 
achter deze beslissing. 
 
 
Met vriendelijke groeten, 
 


 
 
 
 


Danielle Raspoet            Lieven Danneels 
Directeur                        Voorzitter 



https://www.vario.be/nl/publicaties/advies-15-conceptnota-onderwijsbelastingseenheden-hogescholen

https://www.vario.be/nl/publicaties/advies-14-naar-de-top-van-kennis-innovatieregio%E2%80%99s-2030
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1 Situering 


De Vlor ontving op 9 oktober de vraag van Vlaams minister Financiën en Begroting Matthias 


Diependaele om een spoedadvies uit te brengen over het voorontwerp van programmadecreet 


houdende bepalingen tot begeleiding van de begroting 2021. 


Het advies beperkt zich tot de artikels waarover de Vlor opmerkingen geformuleerd heeft. 


Daarnaast verstrekt de Vlor geen advies over personeelsaangelegenheden conform art. 73 van 


het decreet betreffende participatie op school en de Vlaamse Onderwijsraad (2 april 2004). 


Bijgevolg heeft de raad geen advies geformuleerd over de artikels in afdeling 14 van het 


voorontwerp van programmadecreet. 


2 Verhoging financiering studierichtingen hogescholen en 
verplaatsen van de opleiding ‘Bachelor in de toegepaste 
informatica’ (afdeling 1 tot 4) 


In afdelingen 1 tot 4 van het ontwerpdecreet voegt de Vlaamse Regering een opstap van 8 


miljoen euro toe aan de financiering van de hogescholen (VOWprof). De verhoging van de 


puntengewichten van de studiegebieden Industriële wetenschappen en technologie (IWT) en 


Handelswetenschappen en bedrijfskunde (HWBK), bepaald in het programmadecreet bij 


begrotingsaanpassing 2020, wordt verder doorgetrokken naar 2021. Daarnaast verplaatst de 


Vlaamse Regering de opleiding ‘bachelor in de toegepaste informatica’ van het studiegebied 


HWBK naar IWT, waardoor ook het puntengewicht van deze opleiding stijgt van 1,01 naar 1,25. 


Tot slot kent de Vlaamse Regering de onderwijsbevoegdheid toe aan Odisee om deze opleiding 


aan te bieden in het studiegebied IWT in de vestiging Brussel-Hoofdstad. De Vlaamse Regering 


geeft hiermee uitvoering aan de plannen die eerder geschetst werden in de conceptnota 


‘Onderwijsbelastingseenheden van de hogescholen’. 


De Vlor is tevreden met de verduidelijking dat het om bijkomende middelen gaat en dat het 


groeipad geëxpliciteerd wordt tot 2024. De Vlor blijft evenwel bezorgd om mogelijke gevolgen 


zoals die eerder geuit werden in zijn advies over de conceptnota1: 


¬ Ook na het verschuiven van de opleiding ‘bachelor in de toegepaste informatica’ blijft de 


disproportionaliteit tussen de studiegebieden IWT en HWBK nog steeds bestaan. De 


noden in het studiegebied HWBK blijven even hoog; 


¬ Hoewel het verschuiven van de opleiding tussen twee studiegebieden in dit concreet geval 


wel een oplossing biedt, blijft voorzichtigheid geboden. De Vlaamse Regering moet er zich 


bewust van zijn dat dit een onbedoelde impact kan hebben op onderwijsbevoegdheden en 


dat dit een precedent kan vormen voor gelijkaardige ad-hoc vragen in de toekomst. De Vlor 


vraagt daarom dat dergelijke verschuivingen in de toekomst voorafgegaan worden door 


een degelijk debat. 


 


1 Vlaamse Onderwijsraad, Raad Hoger Onderwijs. Advies over de conceptnota ‘Onderwijsbelastingseenheden van de 


hogescholen: evaluatie en groeipad in meerjarig perspectief’, 8 september 2020. 



https://www.vlor.be/adviezen/onderwijsbelastingseenheden-van-de-hogescholen

https://www.vlor.be/adviezen/onderwijsbelastingseenheden-van-de-hogescholen
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¬ In de memorie van toelichting wordt net zoals in de conceptnota verwezen naar een 


evaluatie van het groeipad bij de opmaak van de begroting in 2023, onder andere op 


basis van het OESO-project “Resources in higher education”. De Vlor wijst erop dat 


eventuele aftoppingen aan het groeipad ertoe zullen leiden dat de instellingen moeten 


voorzien in financiële buffers. De instellingen moeten erop kunnen rekenen dat het 


groeipad effectief wordt gerealiseerd om op een goede manier beleid te maken. 


3 Overslaan groeipad universiteiten en hogescholen en 
overslaan klik universiteiten (afdeling 5 en 6) 


In afdeling 6 van het ontwerpdecreet bepaalt de Vlaamse Regering dat er in 2021 geen klik 


wordt uitgevoerd voor de variabele onderwijsdelen VOWac en VOWun van de werkingsuitkering 


voor hogescholen en universiteiten. 


In combinatie met het milderen van de groeipaden (afdeling 5) heeft dit een aanzienlijke impact 


op de werking van de universiteiten. De Vlor vreest dat deze besparingsmaatregel de 


onderwijskwaliteit verder onder druk zet en dat het universiteiten voor de keuze plaatst of ze hun 


diensten moeten inperken. De Vlaamse Regering neemt hiermee het risico dat studenten minder 


goed begeleid kunnen worden en dat de werkdruk bij het personeel verder stijgt. 


4 Besparen op pedagogische begeleidingsdiensten 
(afdeling 12) 


De Vlor betreurt ten zeerste de besparing op de aanvullende middelen voor de pedagogische 


begeleidingsdiensten (afdeling 12 in het ontwerpdecreet). Na de generieke en recurrente 


besparing van 6% op de werkingsmiddelen van de pedagogische begeleidingsdiensten vanaf de 


begroting 2020 wordt nog eens bijkomend een punctuele besparing van 65% doorgevoerd op de 


aanvullende middelen in 2021. De aanvullende middelen worden zelfs volledig geschrapt vanaf 


begroting 2022. 


De Vlaamse Regering legt daarbij het rapport van de commissie Monard2 naast zich neer, waarin 


gepleit werd om minstens de omkadering te behouden zoals die was in 2019. In dat rapport werd 


al aangegeven dat de financiering van de begeleidingsdiensten onvoldoende was om alle 


decretaal opgelegde taken te kunnen uitvoeren. 


De Vlaamse Regering geeft geen inzicht op de criteria die ze hanteert om deze besparingen vast 


te leggen. De Vlor kan zo enkel vaststellen dat de financiering van de pedagogische 


begeleidingsdiensten fors afgebouwd wordt terwijl de decretaal vastgelegde taken voor die 


diensten ongewijzigd blijven. 


Deze besparing is zonder meer een kaakslag voor de personeelsleden van de pedagogische 


begeleidingsdiensten. Net in deze periode waarin zij snel schakelen en ingezet worden waar 


nodig om leraren te ondersteunen bij de overgang naar digitale leeromgevingen en afstandsleren 


worden hun vleugels geknipt. Veel leraren konden de voorbije periode ‘vanop de klasvloer’ zien 


 


2 Commissie Monard, Evaluatie van de pedagogische begeleidingsdiensten en de permanente ondersteuningscellen,  


1 maart 2019. 



https://onderwijs.vlaanderen.be/sites/default/files/atoms/files/Rapport%20evaluatie%20PBD%20en%20POC.pdf
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hoe belangrijk en veelzijdig het werk van de pedagogische begeleidingsdiensten is. Helaas mist 


de Vlaamse Regering dit perspectief. 


De resterende aanvullende middelen in 2021 worden voor 60% ‘gekleurd’ en moeten specifiek 


ingezet worden voor de begeleiding van leerkrachten bij de remediëring van leerlingen in de klas. 


De Vlor erkent dat er nu voldoende aandacht moet gaan naar remediëring van leerlingen, en dat 


dit ook ín de klas moet kunnen gebeuren. 


Toch vindt de Vlor het kleuren van de middelen niet het beste instrument om dit te bereiken. Het 


creëert bijkomende planlast en verhoogt het risico dat de beperkte middelen versnipperd 


worden. Zo ontstaan er restbedragen in de middelen die onvoldoende zijn om nog ingezet te 


kunnen worden. De bestaande begeleidingsplannen van de pedagogische begeleidingsdiensten 


en de daaraan gekoppelde verantwoordingsmechanismen bieden voldoende garantie dat de 


diensten deze middelen zullen aanwenden voor remediëring van leerlingen in de klas. 


5 Nieuwe rechtsgrond voor ad-hoc subsidies 
schoolinfrastructuur (afdeling 13) 


De Vlor vraagt zich af of het creëren van deze bijkomende rechtsgrond nodig is. AGION beschikt 


tenslotte over een voldoende decretale basis om subsidies toe te kennen voor nieuwe 


investeringsnoden. 


Uit de voorliggende tekst in afdeling 13 van het ontwerpdecreet kan de raad ook niet afleiden of 


er bijkomende middelen in de begroting worden toegekend voor deze investeringsnoden. Als het 


beoogde doel van artikel 71 eruit bestaat om een deel van de huidig ingeschreven 


investeringskredieten in de begroting aan te wenden om thematische oproepen naar scholen te 


plaatsen, dan wenst de Vlor toch te waarschuwen dat hiermee inefficiëntie in de hand gewerkt 


wordt. Zo wordt immers het budget verminderd waarmee nieuwbouw- en lange termijnprojecten 


kunnen gefinancierd en gesubsidieerd worden. Deze projecten slagen er net in om vaak 


tegelijkertijd meerdere doelen te bereiken op het vlak van multifunctionaliteit van scholen, 


energierationalisatie, klimaatneutraliteit, capaciteit, enz. 
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Advies over het voorontwerp van programmadecreet houdende bepalingen tot begeleiding 
van de begroting 2021  


Mijnheer de minister 


De Vlaamse Raad voor Welzijn, Volksgezondheid en Gezin ontving op 8 oktober 2020 uw vraag 


om spoedadvies te verlenen over het voorontwerp van programmadecreet houdende bepalingen 


tot begeleiding van de begroting 2021. Deze adviesvraag werd behandeld door de intersectorale 


kamer van de Vlaamse Raad WVG en werd er, na een schriftelijke procedure, bij consensus 


goedgekeurd op 16 oktober 2020.  


Aangezien er in het voorliggende voorontwerp van programmadecreet geen maatregelen 


opgenomen zijn die rechtstreeks impact hebben op het beleidsdomein Welzijn, Volksgezondheid 


en Gezin beslist de raad om geen advies te verlenen over dit voorontwerp van 


programmadecreet. 


 


Hoogachtend 


   


Gunter Naets  Hendrik Delaruelle 


secretaris   voorzitter 


 


Kopie: De heer Wouter Beke, Vlaams minister voor Welzijn, Volksgezondheid, Gezin en 


Armoedebestrijding 








 


Vlaamse Ouderenraad vzw 


Broekstraat 49-53 — 1000 Brussel — 02 209 34 51 — info@ vlaamse-ouderenraad.be — www.vlaamse-ouderenraad.be 


 


 


 
Dhr. Matthias Diependaele 
Vlaams minister van Financiën en Begroting 
Martelaarsplein 7 
1000 Brussel 


  


 
Brussel, 17 oktober 2020 


 


Betreft: adviesvraag programmadecreet 


 
Geachte heer minister, 


 


De Vlaamse Ouderenraad wenst u te bedanken voor de vraag om advies uit te brengen op de inhoud 
van het voorontwerp van programmadecreet houdende de bepalingen tot begeleiding van de 
begroting 2021.  


Op basis van zijn analyse van de inhoud van voorgestelde decreet ziet de Vlaamse Ouderenraad 
weinig bepalingen met een ingrijpende rechtstreekse impact op de situatie van ouderen. De Vlaamse 
Ouderenraad heeft daarom beslist om geen specifieke punten van advies naar voor te schuiven. De 
Vlaamse Ouderenraad waardeert wel uitdrukkelijk dat deze mogelijkheid werd geboden. 


  


Met vriendelijke groeten, 


 


 


  
 


Nils Vandenweghe Jul Geeroms 


Directeur Voorzitter 





